
vzdělávání

Prosadit jejich zvýšení se zatím výkon-
nému výboru nepodařilo, i když se o to 
pokouší již delší dobu. Na žádném jed-
nání Rady však tento návrh nebyl při-

jat, přestože nyní výkonný výbor vytáhl zbraň 
nejvyššího kalibru. Z alarmující tiskové zprávy, 
kterou nechal rozeslat, zní jasně – nezvýší-li se 
příspěvky, nedostane jezdecký sport dotace. 

ČJF hrozí
Již jsme informovali o tom, že jednou z pod-

mínek MŠMT pro příjemce dotací v roce 2015 
je „doporučená výše členských příspěvků 100 
Kč u mládeže a 500 Kč u dospělých“. V tiskové 
zprávě ČJF však viceprezidentka pro sport Dana 
Denková říká: „Z odpovědí MŠMT na doplňkové 
dotazy zaslané ze strany ČJF dále vyplývá, že 
na dotace pro rok 2015 je hranice pouze do-
poručená, ale na následující období, tedy pro 
žádosti na čerpání dotace v roce 2016, bude již 
minimální hranice striktně vyžadována. Z toho 
postoje MŠMT je zřejmé, že pokud Rada ČJF ne-
přizpůsobí členské poplatky podmínkám MŠMT, 
nebude ČJF v roce 2015 při podání žádostí na 
rok 2016 splňovat základní kritéria ministerstva 
a nebude pak moci čerpat dotace z veřejných 
rozpočtů. Tím ČJF přijde o finanční prostředky 
v řádech desítek milionů korun.“

Ministerstvo neví
Samozřejmě jsme se okamžitě obrátili na 

ministerstvo školství, mládeže a  tělovýchovy, 
abychom si tuto informaci nechali oficiálně po-
tvrdit, od tiskové mluvčí MŠMT MgA. Kláry Bílé 
jsme však obdrželi následující informaci: „Mini-
sterstvo požaduje, aby jednotlivé spolky (svazy), 
pokud žádají o dotace, od svých členů vybíraly 
nějaké příspěvky. Výše členských příspěvků je 
dobrovolná. Ministerstvo pouze DOPORUČUJE 
100 korun pro děti a 500 korun za dospělého 
ročně.“ Na dotaz, zda se jedná také o rok 2016, 
jsme dostali stejnou odpověď: „Ministerstvo 

školství pouze DOPORUČUJE výši členských 
příspěvků.“ Raději jsme se ještě dvakrát dotázali 
na oddělení ekonomiky a kontroly MŠMT u jeho 
vedoucího Ing. Jana Létala, pokaždé odpově-
děl ve stejném duchu, 14. 10. 2014 konkrétně 
takto: „Jen těžce vám k dnešnímu dni odpovím 
něco nového. Platí, že v žádostech pro rok 2015 
byly částky 100,- Kč a 500,- Kč jako doporučené. 
Stejně tak platí, co jsem psal minule, rok 2016 se 
teprve bude řešit ve všech souvislostech až v r. 
2015 (a to i v návaznosti na dopis ČUS). Opravdu 
vám nyní nemohu říci, jak to pro rok 2016 bude 
vypadat. Dokument Podpora sportu pro rok 
2016 se bude zpracovávat až v průběhu příštího 
roku a jeho výsledná podoba bude záležet na 
mnoha faktorech.“

 
Česká unie sportu bojuje

Sportovní kluby a svazy sdružuje nástupce 
Českého svazu tělesné výchovy, Česká unie 
sportu (ČUS). Jejími členy je 9029 sportovních 
klubů a  tělovýchovných jednot sdružených  
v 77 okresních sdruženích ČUS a 73 národních 
sportovních svazů včetně ČJF. Samozřejmě sídlí 
i na jedné adrese jako ČJF. Její generální sekretář 
nás seznámil s postupy, které v souvislosti s do-
poručenou výší příspěvků podnikli. Předseda 
České unie sportu JUDr. Miroslav Jansta zaslal 
MŠMT dne 30. 9. 2014 dopis, v němž mj. stojí: 
„Materiál Státní podpora sportu pro rok 2015 
několikrát zmiňuje nutnost vybírání striktně 
stanovených členských příspěvků od fyzických 
osob (100 Kč mládež a 500 Kč dospělý ročně) 
a to nejen na úrovni základních článků, ale i na 
úrovni sportovního svazu, popř. sportovní orga-
nizace... Tento požadavek je pro většinu sportov-
ních svazů a sportovních organizací nesplnitelný 
a zcela nereálný... Členské příspěvky jsou téměř 
na všech základních článcích vybírány a mnohdy 
mnohonásobně převyšují uvedené částky. Vět-
šina sportovních svazů a sportovních organizací 
má však snahu ponechat maximální objem vy-

braných členských příspěvků k použití v základ-
ních článcích. Zatěžovat rodiče dětí, ale i dospělé 
dalšími příspěvky je sociálně i administrativně 
neudržitelné.“

Řadový člen trpí
Členů ČJF bylo 26 500. Poté, co došlo k revizi 

členské základny a  stanovení výše členských 
příspěvků na 100 Kč, došlo ke snížení členů na 
necelých 14 tisíc (zdroj www.cjf.cz). Jistěže ubyly 
nějaké „mrtvé duše“, ale že bych jich bylo přes 
12 tisíc? Pakliže by se příspěvky dále zvyšovaly, 
oblastní funkcionáři, kteří jsou nejblíže řado-
vým členům, vidí velké nebezpečí v opětovném 
poklesu členské základny, a  to zejména z  řad 
dospělých hobby jezdců, kterých je aktuálně 
nezanedbatelných 6400. Dalším důvodem 
k nechuti příspěvky navýšit je absence koncepce 
financování ČJF. V neposlední řadě jsou dotace 
určeny na účely, které se naprosté většiny řa-
dových členů vůbec nedotknou, stejně si platí 
všechno sami, od zkoušek základního výcviku 
přes trénování a vzdělávání až po startovné na 
závodech. Na ty oficiální se však dostanou až 
po uhrazení roční licence jezdce (500 Kč) a koně 
(500 Kč) na účet ČJF. 

ČJF by tedy měla vysvětlit, proč nestačí roční 
rozpočet 33,5 mil Kč, proč konkrétně zvyšovat 
příspěvky a co z nich bude pro řadového člena 
plynout za výhody.

Bohužel, zveřejněnou tiskovou zprávu ČJF 
nelze nazvat jinak než poplašnou. Mezi řado-
vými členy totiž opravdu způsobila poplach. 
Takový, že si ani neuvědomili skutečné dopady 
striktní výše příspěvků – velká část svazů by totiž 
při dodržení této podmínky vůbec žádné dotace 
nepotřebovala, naopak by ještě mohla dotovat 
samotné ministerstvo… Ovšem kde by pak byla 
ona výhoda sdružování se, kdyby byla vyžado-
vána povinnost vysokého poplatku bez práva na 
jakoukoliv výhodu? 

Naštěstí je ČJF sdružena spolu se silnějšími 
sporty v České unii sportu, která za svoje členy 
bojuje a nenechá je zbytečně platit další a další 
poplatky k už tak drahému hobby, jakým sport 
je (a to vůbec nemluvíme o tom jezdeckém!). 
A v tomto jejím snažení je třeba ji podpořit.   Û

členské příspěvky

Text Zdena Motyginová

Evergreen České jezdecké federace

Zvýšit poplatky!
Výše členských příspěvků. To je problém, na němž se nemůže 
shodnout pětičlenný výkonný výbor České jezdecké federace 
a její řadoví členové, jež zastupují členové Rady ČJF.
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